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Nejde o politiku, jde o smí�ení 
 
Rozhovor s Pavlem Neústupným z Berlína 
 
 
„Mám už léta zvláštní b�ím�, pokud jde o vztah �ech� a Sudetských N�mc�“, �íká Pavel 
Neústupný, �ech, žijící v N�mecku, který se ovšem do �ech stále vrací. „Nejde mn� o 
politiku, jde o smí�ení“, opakuje poselství, s nímž objíždí pohrani�í a snaží se stav�t mosty 
a budovat p�átelství, psát, p�ipomínat, modlit se. „Politika bude sama následovat, když se 
my �eši vyrovnáme se svými d�jinami“.  
 
Když se mluví o �esko – n�meckých vztazích a zmíní se odsun N�mc� z 
�eskoslovenska, �eši hned vyk�iknou: Vždy� oni nám provedli v�ci daleko strašn�jší! 

Dobrá, když chceme srovnávat viny, pak tedy p�edevším mluvme o vinách, o vinách obou 
stran. Jenže o té �eské se nikdy po�ádn� nemluvilo! �eši své jednání jako svou vinu 
nenahlížejí, ba ani o té �ásti své minulosti po�ádn� nev�dí – v tom je ten problém. Když se 
mluví o vin�, mluví se jen o té n�mecké, která je jist� o�ividná a všichni na celém sv�t� v�dí, 
že to bylo N�mecko, které rozpoutalo nejstrašn�jší válku v d�jinách. To je tedy první v�c. 
Pak, ta jejich vina se zdá tak obrovská, že ta naše ve srovnání s tím jako by byla tém�� 
p�ehlédnutelná. Že jako by když odkrojíme z té jejich viny tu naši, po�ad té jejich ješt� kus 
zbývá. Ale tak to p�ece není!  

Ano, já jsem jednostranný, hlásím se k tomu, jsem jednostranný, protože mn� jde o nás, o 
�echy, o naše sv�domí, o naši minulost, o naši vinu. N�meckou vinou a� se zabývají N�mci.                      
                                                                                                                   
�as to vy�eší, �íkají mnozí, pro� se v tom rýpat … 

Ano, mnozí to �íkají, i mezi Sudetskými N�mci. �as vskutku dokáže mnohé zhojit, m�že 
t�eba p�inést zmoud�ení, poskytnout odstup, zm�nit perspektivu  -  ale v problému viny, 
nespravedlnosti, zla, �as nic nevy�eší. Vina z�stává vinou, h�ích h�íchem, p�esto, že se o 
n�m t�eba nemluví. Kdyby to m�l vy�ešit �as, tak už je to dávno vy�ešené, vždy� už je to více 
než p�l století! Ale opak je pravdou, vždy� dnes s tím máme více problém� než p�ed 15 lety! 
Stejn� tak �as nic nevy�ešil v problému genocidy Armén�, jíž se dopustili Turci a Kurdové na 
po�átku 20. století.  

A Evropská unie po nás nechce, abychom dekrety rušili, �íká se taky. To je jedno, jestli to 
po nás chce nebo nechce, je to naše vlastní b�emeno, s nímž se musíme sami vyrovnat.   

Já to vidím jako šanci od Boha vyrovnat se sami se sebou. To je v�c, se kterou se 
koneckonc� musí po�ítat; po takových revolucích, myslím te� pád komunismu, se národ 
vždycky musí podívat na sebe sama nov�, novýma o�ima. N�mci se taky museli po válce 
vypo�ádávat s tím, jací byli mnozí z nich zlo�inci. A mnozí se po desetiletí styd�li za to, že 
jsou N�mci.  
 
O co Ti tedy hlavn� jde? 

Jde o to, aby v�ci byli pojmenovány správnými jmény. Co se stalo, stalo se. My 
nem�žeme od-odsunout naše N�mce, navíc ta jejich první generace je již mrtvá nebo v 
pokro�ilém v�ku. Asi se nelze poctiv� vyhnout otázce, co s odškodn�ním a p�ípadnými 
majetkovými nároky. Nejsem právník, tohle není moje parketa, ale žiji mezi N�mci, mám �adu 
p�átel i mezi t�mi Sudetskými, a tak vím, že tohle pro n� není to nejpodstatn�jší, že tím nežijí. 
Nicmén� p�iznávám, že i otázku p�ípadného odškodn�ní, by� jen symbolického, je t�eba si 
klást, ono to holt jde tak jaksi ruku v ruce s tou nápravou k�ivd, která se zvažuje poté, co 
�lov�k zm�ní smýšlení.         

Ale mne zajímá víc tohle, to všechno ostatní, to jsou jen d�sledky toho, co je prvotní: �eši 
si musí uv�domit, že i oni sami byli podvedeni, že mají za sebou jakousi „historickou výluku“, 
když díky komunismu se nemohli tímto b�emenem zabývat bezprost�edn� po válce, vždy� 
vztah k N�mc�m a strach z nich byl tak zneužíván komunisty. Máme za sebou �ty�icetileté 
vakuum, a te� se vracíme zp�t – a naše minulost, zatajovaná a p�ekrucovaná, na nás 
najednou odevšad kouká, a lidi lapají po dechu, a nejradši by se tím v�bec nezabývali. Jist�, 
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je to nep�íjemné, bolestné, vím. Já sám, když jsem se v 80. letech dovídal, jak to bylo, když 
jsem �etl vzpomínky mnoha t�ch odsunutých N�mc�, tak jsem se tém�� vnit�n� zhroutil, bylo 
to pro m� nesmírné roz�arování, zklamání, cítil jsem se podvedený, byl jsem v hrozném 
zmatku. P�ed o�ima všechny ty od d�tství nasávané národní obrazy o naší holubi�í povaze a 
o tom, jak my nikdy za nic nemohli – a te� najednou tak strašná mstivost, krutost, nenávist, 
navíc, a to je možná nejhorší, p�ímo podn�covaná mnoha �eskými národními v�dci a politiky!  

Moje motivace je hluboce �eská, v��ím, že �eský národ má své povolání. �eši jsou 
pionýrský národ, máme být ve svých d�jinách na co hrdí a sám jsem vždy znovu nadšen 
mnohými �ástmi �eských d�jin. Nemusíme se za své d�jiny styd�t, nemusíme se styd�t být 
�echy, jsme národem Husa a �eských brat�í - ale to všechno se rozm�l�uje tím, že 
nedovedeme vy�ešit aktuální problematiku vztah� s N�mci.  

Pot�ebujeme už jednou klidn� vydechnout a uv�domit si, co jsme a co nejsme, jaké je 
naše sebev�domí, v �em spo�ívá naše �ešství. Pot�ebujeme se nechat omilostnit, p�ijmout 
milost od Pána Boha, milost i pro svou minulost. To už je možná trošku moc duchovní, co te� 
�íkám, ale je to m�j názor.   

V dobách národního obrození v 19. století, když se formoval novodobý �eský národ, jsme 
si – možná opravdu v reakci na n�mecký tlak - za�ali namlouvat n�které v�ci o nás samých, 
které nás uvedly do nepravdy. A to se s námi táhne! Vznik první republiky – prosím, pro� ne, 
ale ony tady tehdy žily 3 miliony N�mc�, bylo jich víc než Slovák�, ale my jsme sv�j stát vid�li 
jako stát �eskoslovenského národa, který, prosím p�kn�, ani neexistoval! Nenamlouvali jsme 
si tenkrát náhodou n�co? A po�ád si n�co namlouváme, i o Benešov� republice po 
p�ta�ty�icátém, jako bychom ješt� po�ád nem�li odvahu se podívat opravdu na pravdu. Ano, 
mnohé se nám povedlo a jsme na to hrdí, ale mnohé jsme také zkazili a stydíme se za to! A 
zp�sob, jakým jsme naložili s �eskými N�mci po válce, k tomu pat�í na prvním míst�!  

              
neustupny.berlin@t-online.de 

 
    * * * 

 
Pavel Neústupný je �ech, narozený 1943 v Praze, kde žil až do roku 1968, kdy po ruské 
invazi utekl do N�mecka. „Nebyl to lehký �as ze za�átku, neum�l jsem totiž n�mecky“, 
vzpomíná. Po t�žkých za�átcích, kdy se rozpadá i Pavlovo manželství a on z�stává s malým 
synem n�kolik let sám, poznává Irenu, N�mku, uprchlici z východního N�mecka. Vezmou se 
a narodí se jim postupn� p�t d�tí. V roce 1978 se oba obrátili ke Kristu a stali se k�es�any. 
Zapojili se do života svobodného evangelikálního sboru v Berlín�, kde žili. Pavel v roce 1979 
dokon�il svá studia a pracoval jako Dipl.Ing. ve výzkumném ústavu na technicko – v�deckých 
projektech. Své duchovní povolání našel ve služb� tehdejšímu �eskoslovensku, v�noval se 
p�ekládání, vydávání a tajné distribuci k�es�anské literatury, cestoval a vyu�oval. 

V roce 2002 Pavel zakládá misijní organizaci Go-East (www.go-east-mission.de), která se 
v�nuje práci zejména v �esku a v Estonsku. Za sou�ást své služby považuje úsilí o smí�ení 
mezi �echy a N�mci, kte�í po staletí spolu sdílejí st�edoevropský prostor a jejichž vztah byl 
tak hluboce zran�n válkou a vším, co následovalo. 

 
* * * 

 
S Pavlem Neústupným rozmlouval David Floryk v �ervenci 2003 v Praze 
 
__________________________________________________________________________ 
 
Vyšlo v �asopise KONZERVATIVNÍ LISTÍ, dvoum�sí�níku Konzervativního klubu v Ostrav�, 
�. 19-20 (ro�ník 4.), léto 2003, str.7. 


